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Assessment of Standards of Quality Care and Nurses’ Performance in 
Neonatal Units at Governmental Hospitals in the West Bank 
 
Prepared by: Dalia Rahmi Abd-Alfattah Toqan 
 
Supervisor: Dr. Asma Imam, PhD 
 
Abstract 
 
Improving the quality of health care becomes the primary concern of all health. Neonatal 
nurses are part of the healthcare providers and they should be knowledgeable about the quality 
health services in order to perform their roles in improving outcomes of newborns. 
 
The purpose of this study was to assess the standards of quality care and performance of 
neonatal nurses at governmental hospital in West Bank/ Palestine. A quantitative descriptive 
design was used to determine and describe the relationships existed between selected 
variables. Two questionnaires were formulated by using international standards for quality of 
care and international standards for neonatal nurses’ performance, the two questionnaires were 
modified to fit the Palestinian hospitals. The questionnaires were tested for validity and 
reliability by using Chronbach alpha and with the help of experts in fields of quality and 
neonatology. 
 
The population of the study consisted of all neonatal nurses working at 7 governmental 
hospitals in West Bank/Palestine. A total of 84 nurses were targeted and invited to participate 
in this study. Responding rate was 96%. 
 
After data collection and analysis, the results of this study showed that the overall level of 
application of standards of quality care standards was moderate in the following standards 
(newborn assessment, neonatal nursing care, medication management and use, family 
education, infection control, and qualification and education).  
 
The neonatal nurses who were older, had more experience years, and had less educational 
degrees applicated standards of quality care more than younger, less experienced and had 
more educational degrees nurses. On the other hand there was no significant difference for 
place of residence, and gender, and application of standards of quality care. 
 
The overall of application of standards of performance was moderate in the following 
standards (quality of practice, education, and collaboration). On the other hand was high in the 
following standards (professional practice evaluation, ethics, resource utilization and 
leadership). 
 
The neonatal nurses who are older, had more experience years, and had 3 years diploma 
degree applicated standards more than younger, less experienced, and had 2 years diploma 
degree or BA degree.  
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The result of this study showed that there was a positive relationship between nurses: 
incubator ratio and the application of standards of quality care and standards of performance 
among the neonatal nurses. Moreover, there were no significant differences between 
application of performance standards and place of residence or gender of neonatal nurses. 

  
In the light of study findings, similar studies that focus on the issue of quality in the 
governmental hospitals be conducted in order to ensure continuous application of quality in 
the neonatal units. Moreover developing quality team in the neonatal units, and providing 
training programs for neonatal nurses and enforcing nursing care standards in all neonatal 
units. 
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تقييم معايير جودة العناية التمريضية والأداء التمريضي لدى ممرضي وممرضات أقسام حديثي 

  الولادة في المستشفيات الحكومية في الضفة الغربية

  

  داليه رحمي عبد الفتاح طوقان: إعداد

  

  أسما إمام. د: إشراف
 

 الملخص

 
 وذلك بهدف تطوير الخدمات بات موضوع الجوده هو الاهتمام الاول في كافة المؤسسات الصحيه،

 الصحيه تعمل كمرشد لمقدمي  ولا يمكن تحقيق الجوده بدون وجود معايير واضحه للمارسات. الصحيه
، لا  وممرضات حديثي الولاده وهم جزء من مقدمي الخدمة الصحية. الخدمات الصحية لتحسين أدائهم

اء دورهم في تحسين المخرجات الصحيه بد ان يكون لديهم معرفه بجودة الخدمات الصحيه ليقوموا بأد
  . لحديثي الولادة

  
هدفت هذه الدراسه الى تقييم معايير جودة العناية التمريضيه والأداء التمريضي لممرضات أقسام حديثي 
الولاده بالمستشفيات الحكومية بالضفه الغربيه، ولتحقيق هذا الهدف تم استخدام المنهج الوصفي لتحديد 

 وقد تم تصميم  إستبانتين لهدف الدراسة  . بين هذه المعايير وبعض العوامل المختارهووصف العلاقه ما
بالإعتماد على المعايير العالميه لجودة العناية والأداء لممرضات أقسام حديثي الولاده، وتم تعديل 

م معامل  وقد تم التحقق من صدق وثبات الاداتين باستخداالاستبانتين لتلائم المستشفيات الفلسطينية
  . كرونباخ الفا والاستعانه بخبراء في مجالي الجوده والعناية بحديثي الولاده

  
 ممرض 84  تكون مجتمع الدراسه من جميع ممرضي وممرضات حديثي الولاده والبالغ عددهم 

 وقد دعي هؤلاء الى   مستشفيات حكوميه في الضفة الغربيه من فلسطين،7وممرضه يعملون في 
  %).96(وبلغت نسبة إستجابة الممرضين والممرضات  ذه الدراسه، المشاركه في ه

  
 وبعد جمع البيانات وتحليلها، أظهرت النتائج أن مستوى تطبيق ممرضات أقسام حديثي الولاده 

:( متوسطاً لجميع معايير جودة العناية التمريضيه والمتمثله بالمعايير التاليهكان  بالمستشفيات الحكوميه 
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الولاده، العناية التمريضيه، إدارة العقاقير واستخدامها، تعليم أهل الطفل، ضبط مكافحة تقييم حديثي 
، علاوة على ذلك تبين أن معايير تطبيق جودة )العدوى، مؤهلات وتعليم ممرضات حديثي الولاده

الرعاية التمريضيه لممرضات اقسام حديثي الولاده كانت أعلى لدى ممرضات وممرضي الأكبر سناً 
بينما . و الخبرة الطويلة في العمل في تمريض حديثي الولادة، والحاصلين على مؤهلات علميه أقلذو

كان مستوى تطبيق معايير جودة العنايه التمريضيه لدى ممرضي وممرضات الذين هم أصغر سناً وأقل 
  .    خبرة والحاصلين على مؤهلات علمية أعلى

  
تمريضي لممرضات وممرضي حديثي الولاده، أظهرت النتائج أن أما فيما يتعلق بمعايير جودة الأداء ال

نوعية جودة الممارسه، : ( مستوى تطبيق هذه المعايير كان متوسطاً في معايير جودة الأداء التاليه
تقييم الممارسه : ( ، بينما كان مستوى التطبيق عالياً في معايير جودة الأداء التاليه)التعليم، والتعاون

وتبين أن الممرضات والممرضين ذوو ). خلاقيات المهنيه، الإستفادة من الموارد، والقيادةالمهنيه، الا
كانوا أكثرتطبيقا )  دبلوم ثلاث سنوات( الخبرة الطويله والأكبر سنا والحاصلين على مؤهل علمي 

ل لمعايير جودة الأداء التمريضي من الممرضين والممرضات  سنا والأقل خبرة والحاصلين على مؤه
  ) .دبلوم سنتين أو شهادة البكالوريوس(علمي 

  
 وأظهرت النتائج أن هناك علاقه ايجابية ما بين نسبة عدد الممرضات والممرضين وعدد الحاضنات  

ووجد انه لا أثر لمتغيرات مكان الإقامة ومتغير الجنس على . بالمستشفى ومستوى تطبيق المعايير
 .مريضيه ومعايير الأداء التمريضي للممرضاتمستوى تطبيق معايير جودة العناية الت

 
قضايا  والتركيز فيها على  مشابهة  وفي ضوء هذه النتائج، أوصت الباحثه أن يتم عمل دراسات أخر

 الجوده بالمستشفيات بشكل مستمر وخاصة في اقسام حديثي الولادة ، هذا بالاضافه على تطبيق 
يثي الولادة ، وأيضا تدريب ممرضات وممرضي حديثي التركيز على وجود فريق للجودة في اقسام حد

  .الولاده على تطبيق معايير الجوده وإلزامهم بها في أقسامهم
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